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تعمير اميد
روزنامه رسالت در يادداشت ديروز خود 
با اش��اره به اين فراز از س��خنان رهبر 
معظم انق��اب كه مهم تري��ن توفيق 
دولت س��يزدهم را زنده كردن اميد و اعتماد در بين مردم عنوان كردند، 
نوشت: ايجاد اميد از نقطه صفر و شروع، يك مقدار تاش و انرژي مي برد، 
اما احياي اميد بعد از يك دوره نااميدكننده، تاش و انرژي مضاعفي لازم 
دارد، خصوصاً وقتي كه دوره قبلي، نام خود را دولت »تدبير و اميد«گذاشته 

باشد ولي در عمل با »تدبير اميد« كار خود را به پايان رساند. 
نويسنده اضافه كرده اس��ت: اينكه مردم را »شخصيت اصلي« و محور 
بدانيم تنها يك شعار نيس��ت و اتفاقاً دولت سيزدهم به  خوبي مراتبي 
از اين كام حكيمانه و شورانگيز را پياده سازي كرده است. دوره اي كه 
حضور در بين مردم، خصوصاً مستضعفان جامعه، با ترس و دلهره برخي 
افراد، قرين بود، گذشته اس��ت و اتفاقاً رؤساي قوا امروز از هم صحبتي 
با كوخ نش��ينان، جان و انگيزه مضاعف مي گيرند. امروز ديگر كسي از 
پشت شيشه دودي ماشين خود نظرس��نجي نمي كند و از چشم هاي 
مردم، پي به رضايت يا عدم رضايت شان نمي برد، امروز نفر اول اجرايي 
كشور، چشم در چشم مردم، دست در دست ملت، درد آنان را مي شنود، 
مي فهمد و لمس مي كند و براي حل آن، شب و روز نمي شناسد. همين 
خواستن، حركت و همت، توانستن، رسيدن و بركت به  همراه مي آورد. 
همه موارد اما به يك چاشني خطرناك، به اسم معيشت مي رسد كه اگر 
خداي ناكرده بهبود نيابد، آنچه اميدآفرين ناميديم نيز رنگ مي بازد، در 
اين راستا نه اعداد و ارقام و آمار بلكه سفره مردم، بيانگر وضعيت حقيقي 
است. اقدامات ش��جاعانه دولت، بايد رصد و آثار و تبعات آن كنترل و 

اصاح شود، وگرنه به ضد خودش بدل خواهد شد. 
........................................................................................................................

 رابطه كارآمدي 
با مقوله زنده نگه داشتن اعتماد و اميد مردم

روزنامه خراسان هم بيانات رهبر معظم 
انقاب در ديدار با هيئت دولت در اولين 
سال دولت سيزدهم را مورد توجه قرار داد 
و نوش��ت: رهبر معظم انقاب در بخش توصيه ها با ذكر اينكه »مراقب 
باشيد كارهاي روزمره شما را غرق نكند«، طراحي نقشه جامع حركت 
دولت و تدوين و ارائه »يك طرح كان و نقشه جامع« را مطالبه كردند؛ 
مطالبه اي كه به طور مشخص با مقوله زنده نگه داشتن اعتماد و اميد 
مردم در ارتباط مستقيم است و به نظر مي رسد دولت بايد با قيد فوريت 

در اولويت كار خود قرار بدهد. 
خراسان اضافه كرده است: رهبر معظم انقاب بخش قابل توجه سخنان 
خود را به حوزه اقتص��اد اختصاص دادند. در واقع ب��ا يك نگاه تحليل 
محتوا مي توان اين گونه ارزيابي كرد ك��ه از منظر رهبر معظم انقاب 
در شرايط كنوني كش��ور، كارآمدي در حوزه اقتصاد هم اهميت و هم 
اولويت دارد؛ موضوعي كه به نظر مي رس��د بايد مورد توجه هر سه قوه 
مقننه و قضائيه و بالاخص مجريه باشد. بي شك دغدغه هاي فرهنگي، 
اجتماعي و سياسي اهميت خود را دارند اما تأكيد رهبر معظم انقاب 
بر اهميت و فوريت كارآمدي اقتصادي چنان است كه شايد بتوان گفت 
اين حوزه را مهم ترين مأموريت دولت براي احياي كامل اميد و اعتماد 
مردم مي دانند. بر اين اساس پيش��نهاد مي شود هر سه قوه گزارشي از 
عملكرد خود در حوزه اقتصاد و وزن آن نسبت به ديگر حوزه هايي كه به 

آن پرداختند به افكار عمومي ارائه كنند. 
........................................................................................................................

حساسيت در مسائل پادماني
روزنامه صبح نو در سرمقاله ديروز خود به موانع 
خودساخته غربي ها در مسير پيشرفت مذاكرات 
وين اشاره كرد و نوش��ت: چهار شرط مهمي كه 
رئيس جمهور در آخرين روز هفته دولت به آن اش��اره كرد، در صورت 

تحقق، رسيدن به توافق از سوي ايران را صددرصدي خواهد كرد. 
اگرچه نكات رئيسي با مواضع ضدونقيض طرف غربي، ارزيابي نهايي از 
زمان دقيق توافق را با مشكل مواجه مي كند اما پاسخ زمانبر امريكايي ها 
به متن مورا از يكسو و بررس��ي آن در تهران از سوي  ديگر باعث شده 
است تا رسانه ها و تحليلگران در انتظار نظر ايران درباره پاسخ كاخ سفيد 
باش��ند. با مواضع رئيس جمهور باز هم حساس��يت ايران روي مسائل 
پادماني به طرف غربي گوشزد ش��د؛ حساسيتي كه شايد طرف غربي 
توجه كافي به آن نداشته باشد و با حواله دادن ايران به سازوكار حقوقي 
آژانس و فشار سياسي به آن، نتيجه مهندسي شده اي را عليه منافع ملت 

ايران در سر داشته باشد. 
تعلل امريكايي ها در اين ماه ها و عدم شهامت براي تصميم سخت باعث 
شده است مذاكرات هسته اي همواره با بن بست مواجه شود، اين رويكرد 
از س��وي هر طرف، برهم زننده توازن در مذاكره است و زياده خواهي و 
انتظارات فرابرجامي نه تنها رسيدن به نتيجه را سخت تر مي كند، بلكه 
اين روند را با توجه  به تغييرات غيرقابل پيش بيني آسيب پذيرتر خواهد 
كرد. باور به توافق مت��وازن، راه برون رفت از وضعيت كنوني اس��ت و 
طرفين با در نظر گرفتن اين مهم، آفت هاي برهم زننده رسيدن به توافق 
را از ميان برخواهند داشت. هرگونه زياده خواهي و مين گذاري در اين 
مسير منافع طرفين از توافق احتمالي را به لبه پرتگاه برده و دور تكراري 
مذاكرات، مش��كلي را حل نخواهد كرد. از اين رو غرب براي مديريت 
بحران انرژي و ايران براي كاهش فشارهاي اعمالي با نگاه برد- برد، بايد 
گام هاي نهايي را با سرعت بيشتري بردارند؛ موضوعي كه مذاكرات را 
از وضعيت آنارشي حاكم بر نظام بين الملل در امان نگه داشته و فرصت 

بهره گيري از بازار انرژي ايران را براي غربي ها فراهم خواهد كرد. 
........................................................................................................................

دفاع از حق يا حق الوكاله؟!
روزنامه كيهان در يادداشت ديروز خود برخي 
رفتارها در طيف��ي از وكا را مغاير فلس��فه و 
جايگاه وكالت تفسير كرد و نوشت: حمايت از 
مظلومي كه توان يا زبان استدلال و دفاع در برابر ظلم وارد شده به خود را 
ندارد، يكي از اساسي ترين فلسفه هاي شكل گيري نهاد حقوقي وكالت و 
فعاليت وكا بوده است. اهميت نقش مثبت وكا در كمك به رسيدگي 
پرونده هاي قضايي به حدي است كه حق برخورداري از وكيل مدافع براي 
همه طرف هاي دعوا از جمله مجرم و متهم لحاظ مي شود تا هيچ فردي 

چه شاكي يا متشاكي از امكان دفاع حقوقي مناسب محروم نماند. 
طي گذش��ت زمان اما با برخي رويه ها و اقدامات انجام ش��ده از طرف 
پاره اي وكا، وكالت ديگر صرفاً نه يك اقدام انساني در دفاع از مظلوم و 
روشن كننده حقيقت و احيا كننده عدالت بلكه در ذهن و رفتار تعداد 
قابل توجهي از وكا تنه��ا به يك فعاليت حرفه اي ج��ذاب و پردرآمد 
تبديل شده است. بي شك كس��ب درآمد معقول و متناسب با زحمت 
و تاشي كه براي ارائه يك خدمت گره گش��ا به مردم حاصل مي شود 
هيچ ايراد و مشكلي ندارد، اما مشكل از آنجا شروع مي شود كه در كنار 
فعاليت سالم بسياري وكاي اخاق مدار و خدوم، برخي از هم صنفان 
آنها متأسفانه به مراجعه كننده و كسي كه براي راهنمايي و دادخواهي 
دست نياز در سخت ترين شرايط و بحران ها به سوي آنها دراز كرده به 
چشم طعمه يا لقمه اي چرب نگاه مي كنند. برخي رفتارهاي نامناسب 
مش��هود يا ش��كايت هاي واصله و گايه مردم از رفتار طيفي از وكا، 
حكايت از تغيير اساسي فلسفه و جايگاه وكالت در نظر عده قابل توجهي 
از اين حقوقدانان و پررنگ شدن طمع و فرصت طلبي آنها از درد و بحران 
مراجعه كنندگان دارد. مطالبه حق الوكاله هاي سنگين و غيرمنطقي از 

موكان يك بخش از گايه هاي بحق مردم است.

دبير شوراي نگهبان:

 ادعاي مبارزه با تروريسم 
كشورهاي حامي منافقين، مضحك است

ادعاي مبارزه با تروريسم از سوي كشورهايي كه سازمان تروريستي 
منافقين زير چتر حمايتي آنها جنايت مي كند، ادعاي مضحكي است. 
به گزارش فارس، آيت الله احمد جنتي، دبير شوراي نگهبان صبح ديروز 
در نطق پيش از دستور جلسه شوراي نگهبان گفت: روز سه شنبه سالروز 
شهادت مظلومانه شهيدان رجايي و باهنر بود كه در اقدام تروريستي 
منافقين به ش��هادت رسيدند و به همين مناس��بت اين روز به نام روز 
مبارزه با تروريسم نامگذاري شده است. جرم شهيدان رجايي و باهنر 
خدمتگزاري بي منت به مردم بود و دشمنان انقاب اسامي با ترور آنها 

كينه ورزي خود را با مردم آشكار كردند. 
دبير شوراي نگهبان تصريح كرد: ايران اسامي بيشتر از هر كشوري از 
اقدامات تروريستي آسيب ديده و اين در حالي است كه مدعيان دفاع از 

حقوق بشر هيچ گاه نخواسته اند اين واقعيت را ببينند. 
آيت الله جنتي با بيان اينكه ادعاي مبارزه با تروريسم از سوي كشورهايي 
كه سازمان تروريستي منافقين زير چتر حمايتي آنها جنايت مي كند، 
ادعاي مضحكي است، تأكيد كرد: از عجايب روزگار ما اين است كه بانيان 
و كارفرمايان تروريسم در دنيا، مدعي مبارزه با تروريسم شده اند. در حال 

حاضر، اصلي ترين مصداق تروريسم دولتي، رژيم صهيونيستي است. 
وي افزود: پيگيري حقوقي براي احقاق حق قربانيان ترور امري ضروري 
است اما حقيقت اين است كه خونخواه اصلي شهداي مظلوم اقدامات 
تروريستي خداوند قادر متعال است و خونبهاي شهداي ترور، نابودي 

حكومت هاي تروريستي است. 
........................................................................................................................

رئيس مؤسسه امام خميني)ره(:

اميدواريم بيانيه آيت الله حائري 
راهگشاي مشكلات عراق باشد

حائ�ري  آي�ت الله  حض�رت  بياني�ه  ن�كات  ان ش�اءالله 
ع�راق  كش�ور  در  ك�ه  را  مش�كلاتي  و  باش�د  راهگش�ا 
اينك�ه ح�ل كن�د.  ب�ه وج�ود آم�ده اس�ت، بكاه�د ي�ا 
آيت الله محمود رجبي، رئيس مؤسس��ه آموزش��ي و پژوهش��ي امام 
خميني)ره( در گفت وگو با خبرگزاري رسا، به تبيين و ارزيابي اقدام 
اخير آيت الله حائري در كناره گيري از مرجعيت و توصيه به اطاعت از 
رهبر معظم انقاب پرداخت و گفت: حضرت آيت الله سيدكاظم حائري 
داراي دينمداري و صفاي باطن است و كساني كه با ايشان آشنا هستند 

به خوبي مي دانند اين عالم ذره اي هواي نفس ندارد. 
وي با بيان اينكه اقدام اخير آيت الله حائري گواه بر اين است كه ايشان 
داراي شخصيت وارسته اي بوده، بيان كرد: اين عالم بزرگوار تشخيص 
مي دهد در شرايط فعلي مصلحت اسام، ملت عراق و پيروانش و وظيفه 
ديني اين اس��ت كه از موقعيت مرجعيت كناره گيري كند و مؤمنان را 
به اطاعت و پيروي از رهبر معظم انقاب ارجاع دهد. حضرت آيت الله 
حائري از عاقه مندان به انقاب اسامي بوده و ولايتمداري ايشان در 
حد والاست، از اين رو پيروان ايشان نيز ولايتمدار هستند و به تبعيت 

از مرجعيت ايشان مي پردازند. 
وي با اش��اره به اينكه آيت الله حائري در بيانيه اخير چندين نكته مهم را 
يادآور شده است، گفت: مهم ترين نكته ارجاع مؤمنان به تبعيت از رهبر 
معظم انقاب است، زيرا حضرت آيت الله حائري، حضرت آيت الله خامنه اي 
را نايب امام زمان)عج( و مرجع مس��لم مي داند، از اين رو پيروان خود را 
به تبعيت از رهبر معظم انقاب ارجاع داده است و اين امر براي وحدت و 
يكپارچگي امت اسامي مفيد خواهد بود. آيت الله حائري در نكته دوم اين 
بيانيه اشاره به منازعات در عراق كرده و صريحاً حقيقت و موضع خود را در 
اين باره بيان كرده و آورده است: كساني بايد خودشان را تابع شهيد صدر 
بدانند كه سيره و منش ايشان را داشته باشند، به صرف نام و ادعا دليلي بر 

اين نيست كه كسي مسير شهيد صدر را ادامه مي دهد. 
رئيس مؤسسه آموزشي و پژوهشي امام خميني)ره( تصريح كرد: نكته 
مهم ديگر در اين بيانيه اين بود كه رهبري جامعه اسامي را بايد كسي 
بر عهده بگيرد كه مجتهد مسلم باشد و افرادي كه در اين حد نيستند، 
نمي توانند مديريت جامعه را بر عهده بگيرند و خودش��ان را به عنوان 
رهبر يك جمع يا تش��كلي معرفي كنند. وي با ابراز اميدواري از اينكه 
بيانيه آيت الله حائري سبب كاهش منازعات عراق شود، افزود: ان شاءالله 
نكات اين بيانيه راهگشا باشد و مشكاتي را كه در كشور عراق به وجود 

آمده است، بكاهد يا اينكه حل كند. 
آيت الله رجبي در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به سيره علماي 
سلف در گريز از مرجعيت گفت: در طول تاريخ تشيع بزرگان و علمايي 
وجود داشتند كه مردم براي پذيرش مرجعيت به آنها رجوع مي كردند، 
اما ايشان از اين امر س��ر باز مي زدند و اين امر سيره علماي وارسته در 
طول تاريخ بوده است. وي با بيان اينكه س��يره علما و بزرگان حوزه بر 
گريز از پذيرش مرجعيت بوده اس��ت، اظهار ك��رد: زماني كه آيت الله 
سيدمحس��ن حكيم به رحمت خدا رفت، بس��ياري از مقلدان ايشان 
نزد فرزندش رفتن��د و تقليد و تبعيت از ايش��ان را اعام كردند اما وي 

مرجعيت را نپذيرفت. 
استاد حوزه علميه با انتقاد از افرادي كه براي تصاحب جايگاه مرجعيت 
تاش مي كنند، گف��ت: تاش برخي براي تصاح��ب مرجعيت عوامل 
مختلفي از جمله دنيا طلبي و جاه طلبي دارد، بنابراين بايد امت اسامي 

در انتخاب مرجع تقليد هوشيار باشند. 
عضو جامعه مدرس��ين حوزه علميه قم تصريح كرد: همان گونه كه در 
روايت آمده است؛ فقيهي كه خويشتنداري و صيانت از نفس مي كند، 
از دين خود محافظت دارد و از ولي عصر)عج( تبعيت مي كند و مخالف 
هواي نفس است، چنين فردي شايس��ته تقليد است. رئيس مؤسسه 
آموزشي و پژوهش��ي امام خميني)ره( اظهار كرد: افرادي كه زندگي 
الان يا گذشته آنها نش��ان مي دهد چنين ويژگي هايي را دارا نيستند، 
صاحيت براي مرجعيت را ندارند و همچنين ت��اش و حركت براي 

تصاحب مرجعيت نشان از عدم صاحيت آنان است.
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رئيس سازمان انرژي اتمي:

 چه با برجام، چه بی برجام 
صنعت هسته اي كشور برنامه دارد

ايران س�ايت هس�ته اي معرفي نش�ده ندارد و 
سؤالات آژانس قبل از بازگش�ت همه طرف ها 
به برج�ام بايد حل و فص�ل ش�وند، در غير اين 
صورت روز »باز اجرايي« وجود نخواهد داشت. 
محمد اس��امي در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه 
فناوري هس��ته اي يكي از پيش��ران هاي اصلي و 
تعيين كننده در توسعه علم و فناوري است، گفت: 
حوزه هسته اي برخاف اساسنامه آژانس بين المللي 
انرژي اتمي اساس��اً در انحصار ابرقدرت هاست و با 
ساز وكاري كه در محيط بين الملل ايجاد كرده  اند، 
اجازه نمي دهند اين فناوري به طور استاندارد در 
اختيار همه كش��ورها قرار گيرد و رفتاري مبتني 
بر اس��تاندارد دوگانه را در پيش گرفته اند. با ايران 
هم در چارچوب همين رفتارهاي دوگانه برخورد 

مي  كنند. 
 IR- 6 ظرف يك س�ال هزار س�انتريفيوژ  

ساختيم
اسامي درباره عملكرد سازمان انرژي اتمي در يك 
سال گذشته با اش��اره به تكليف اين سازمان براي 
اجراي قانون اقدام راهبردي مجلس خاطرنش��ان 
كرد: روزان��ه تعداد قابل ماحظه اي نس��ل جديد 
سانتريفيوژهاي IR- 6 توليد، راه اندازي و نصب شد 
و غني سازي بالاي ۵ درصد كه هدف گذاري قانون 
بود، به مرحله اجرا درآمد. نسبت به محدوديت هايي 
كه براي ما در مذاكرات و برجام ايجاد ش��ده بود و 
در حالي كه تصور مي كردند ما بعد از سال هشتم، 
 IR- 6 دو آبشار مياني ۲۰ و ۳۰س��انتريفيوژ از نوع
داشته باش��يم، توانستيم ظرف يك س��ال از هزار 
دس��تگاه عبور كنيم و چن��د برابر تص��ورات آنها 

پيشرفت داشته باشيم. 
اس��امي درباره توليد و حفظ تارگ��ت ۶۰ درصد 
اظهار كرد: ما توانستيم اصاحاتي را در فرايندهاي 
مربوط به غني سازي انجام دهيم و استفاده از مواد 
غني شده را براي بهره برداري عملي در زمينه هايي 
به جز توليد سوخت يا ذخيره مواد غني شده آماده 
كنيم، مثل غني س��ازي ۲۰ درصد كه براي توليد 
تارگت يا س��وخت رآكتور تهران مورد اس��تفاده 
قرار گرفته است. اما تكميل، ادامه و توليد تارگت 
۶۰ درصد كه در دنيا كمتر كشوري مبادرت به آن 
كرده اس��ت، يك كار تحقيقاتي پيشرفته بود تا ما 
بتوانيم با بهره وري مؤثر تارگت ه��ا را براي توليد 

راديودارو استفاده كنيم. 
  سند توسعه راهبردي سازمان انرژي اتمي 

در افق ۲۰ساله را تهيه كرديم
رئيس سازمان انرژي اتمي در ادامه اين گفت وگو 
درباره ديگر اقدامات سازمان در يك سال گذشته 
با بيان اينكه براي توس��عه فناوري هس��ته اي در 
زندگي مردم و اقتصاد ملي، برنامه  هايي را بايد در 
دس��تور كار قرار دهيم، گفت: انرژي پاك از جمله 
انرژي هس��ته  اي در مقابله با تغييرات آب و هوايي 
و آلاينده هايي كه موجب تغيير اقليم و اكوسيستم 
مي  شود، بسيار مهم است. ما براي توسعه صنعت 
هسته  اي چشم اندازي را طراحي كرديم، از اين رو 
يك س��ند راهبردي جامع در حال تهيه است كه 
فقدان آن در س��ند جامع تحول دولت كه پيش از 
آن در مطالع��ات كارگروه هاي علمي و مديريتي و 
اجرايي كه آقاي رئيس��ي قبل از انتخابات تشكيل 
داده و آسيب شناسي كرده بودند، مشخص بود. ما 
با به كارگيري خبرگان و صاحبنظران سند توسعه 
راهبردي س��ازمان انرژي اتمي در افق ۲۰ساله را 
تهيه كردي��م و يك هدف گذاري جام��ع به لحاظ 
كمي و كيفي انج��ام داديم كه اف��زودن ۱۰هزار 
مگاوات برق هسته اي به سبد انرژي كشور از جمله 

اين برنامه  هاست. 
رئيس س��ازمان انرژي اتمي در ادامه س��اخت دو 
واحد نيروگاه هزار مگاواتي را كه در دست اجراست 
از ديگر برنامه هاي در اولويت اين سازمان برشمرد 
و گفت: كار س��اخت اين دو واح��د عقب ماندگي 
س��نگيني در ح��دود ۲۳ درص��د دارد. ما س��عي 
داريم روند ساخت اين دو نيروگاه را شتاب دهيم 
و عقب ماندگ��ي اش را به س��رعت جب��ران كنيم. 
همچنين ساخت نيروگاه ۳۶۰مگاواتي ايراني در 
دارخوين را كه به دلي��ل عدم همكاري خارجي ها 
در س��ال۱۳۹۰ تعطيل ش��ده بود در دستور كار 
قرار داديم و دنبال آن هستيم آن را با توان داخلي 

بسازيم. 
وي درب��اره دلايل اي��ن عقب ماندگ��ي گفت: 
به دلاي��ل گوناگون اي��ن عقب ماندگ��ي اتفاق 
افتاده اس��ت اما ربطي به برجام نداش��ت. ما در 
تاشيم اين عقب ماندگي بيشتر نشود، از اين رو 
جبهه هاي كاري جديد ايجاد كرده ايم و به كار 
ساخت آن سرعت خواهيم داد. قرارداد ساخت 

و تكميل واحد های دوم و س��وم نيروگاه بوشهر 
»كليد در دس��ت« اس��ت و طبق ق��رارداد بايد 
۲۰ درصد از نيروي انس��اني در روند س��اخت و 

راه اندازي، نيروي ايراني باشد. 
   نيروگاه بوش�هر حدود ۸۵ميليون بشكه 

نفت صرفه جويي كرده است
رئيس سازمان انرژي اتمي گفت: در همين نيروگاه 
اتمي بوشهر كه اولين دوره كاري اش براي تعميرات 
را چندي پيش بايد انجام مي داد، سهم بزرگي از اين 
كار را نيروي انساني ايراني بر عهده داشت. نيروگاه 
اتمي بوش��هر الان بي��ش از ۵۲ميلياردكيلووات 
برق به شبكه وارد و حدود ۸۵ميليون بشكه نفت 
صرفه جويي كرده و به طور پايدار هزارو۲۰مگاوات 

برق به شبكه داده است. 
اسامي ادامه داد: نزديك ۶۰س��ال است رآكتور 
تحقيقاتي تهران ساخته ش��ده و فعاليت مي  كند، 
از اين رو همزم��ان با نوس��ازي بخش  هايي از اين 
رآكتور براي يك رآكت��ور تحقيقاتي جديد كه در 
اين حوزه فعال باشد، اقدام ش��د و اين كار توسط 
تيم ايراني در پژوهشگاه سازمان انرژي اتمي انجام 
شده كه البته توسط يك ش��ركت اروپايي نيز در 
يك دهه گذشته مميزي شده است، اما با توجه به 
اينكه به دليل سياسي آنها با ما همكاري نمي كنند، 
بايد خودمان دست به كار مي شديم، از اين رو يك 
شركت مقتدر و مس��لط را مأمور اين كار كرديم تا 
اولين رآكتور تحقيقاتي ۱۰مگاواتي ايراني را با همه 
مفروضات و اس��تانداردهاي بين المللي۲۰۲۲ در 
دستور كار قرار دهد. اين يك جريان خودباور است 
كه با شناسايي ظرفيت هاي ملي نيازهاي كشور را 

برآورده مي سازد. 
   سؤالات آژانس مبناي پادماني ندارد

رئيس س��ازمان ان��رژي اتم��ي درباره س��ؤالات 
باقي مان��ده آژانس و اينك��ه اين س��ؤالات از نظر 
شما جديد و در قالب پادمان است يا ادامه مسائل 
PMD اس��ت؟ گفت: از نظر من، اينها همه بهانه 
سياس��ي هس��تند. مش��ابه آنچه در PMD بود. 
مكان هايي كه از آن ن��ام مي برن��د و اتهاماتي كه 
مطرح مي  ش��ود، همان هايي اس��ت كه از حنجره 
صهيونيست ها و منافقين ش��نيده مي شود. اينها 

سال هاست اين حرف ها را تكرار مي  كنند. 
وي ادامه داد: ۱۶نهاد اطاعات��ي و امنيتي امريكا 

و اخيراً در س��ال۲۰۲۲، تعداد زيادي از نهادهاي 
امنيتي آنان به طور غيرمستقيم بر صلح آميز بودن 
برنامه ايران صحه گذاشته  اند. طرح مجدد سؤالات 
با اتهامات بي اس��اس، ابزاري اس��ت براي تخريب 
برنامه هسته اي ايران. فلسفه وجودي برجام مولود 
پاسخ به اين اتهامات اس��ت، اما مي  بينيد از همان 
حنجره كه مي  گويد مي خواهد صنعت هسته اي ما 
را از بين ببرد و بمباران كند، اين اس��ناد و مدارك 
جعلي بيان مي شود. اين حنجره كه مشخص است، 
متعلق به دشمن ماس��ت و براي برنامه هسته اي 
ايران خط و نشان مي كشد، س��عي دارد از طريق 
اسناد جعلي به نحو ديگري به ما فشار آورد، از اين 
رو معتقدم اين سؤالات ادامه همان PMD است 
و اصاً مبن��اي پادماني ندارد، چون ايران س��ايت 

هسته اي معرفي نشده ندارد. 
اسامي در پاسخ به اينكه پس چرا قبول كرديد به 
سؤالات آژانس در چارچوب پادمان جامع پاسخ 
دهيد؟ اظهار كرد: در دولت گذش��ته متأسفانه 
قبول كرديم كه بيايند و اي��ن مكان ها را ببينند. 
آمدند و ديدند اما سؤالات همچنان ادامه داشت. 
در دوره ما گفتند اگر اينها را پاسخ دهيد، ما اين 
پرونده را مي بنديم. اين سؤالات چهار مورد بود. 
درباره يك م��ورد قانع ش��دند و گفتند كه ديگر 
سؤالي نداريم اما در گزارش شوراي حكام مجدداً 
همان موردي را كه بس��ته بودند دوباره به شكل 
ديگري مطرح كردند، خب اگر حس��ن نيت بود 

نبايد آن يك مورد را ديگر مي نوشتند. 
وي تأكيد ك��رد: اين اقدامات و س��ؤالات در ادامه 
همان عملي��ات تخريب، ترور و خرابكاري اس��ت. 
اينها سلسله مس��ائل و پازلي براي تخريب برنامه 
هس��ته اي ايران اس��ت و م��ا اينه��ا را از هم جدا 
نمي بينيم. ما حافظه م��ان را از دس��ت نداده ايم. 
چند س��ال مي گفتند در لويزان، جن��وب تهران و 
تورقوزآباد فان انبار اس��ت و بهمان اقدام ش��ده 
است يا مدام درباره پارچين صحبت مي  كردند. چه 
شد؟ آمدند، ديدند و بازرسي كردند اما چيزي آنجا 
نبود. اين اتهام زني ها بدجور به دل شان چسبيده 
و خوب مي توانستند با اين كارها برنامه هسته اي 
ايران را معطل نگه دارند اما دوره اين چيزها ديگر 

تمام شده است. 
   اگر سؤالات آژانس بسته نشود، روز »باز 

اجرايي« وجود ندارد
مع��اون رئيس جمهور در پاس��خ ب��ه اينكه برخي 
گزارش هاي رس��انه اي مدعي هس��تند اي��ران از 
درخواس��تش براي بسته شدن س��ؤالات پادماني 
عبور كرده اس��ت؟ اظه��ار كرد: آنچه ما نوش��تيم 
قاطع اس��ت. ما قصد و تأكيدمان اين است كه اگر 
براي روز »باز اجرا« اين سؤالات بسته نشود، يعني 
روز »ب��از اجرايي« وجود ندارد. عقب نش��يني هم 
نكرده ايم و نمي توانيم هم عقب نش��يني كنيم. ما 
نمي توانيم بنشينيم مردم ايران را به دلايل واهي 

تحريم كنند. 
وي درباره اثر مذاكراتي واكنش ايران به قطعنامه 
شوراي حكام گفت: واضح است كه اقدامات ايران 
اثر مثبت داشت، آنها همان شب تماس گرفتند و 
گفتند تصميم  شان اين است كه به برجام برگردند. 
وي با بيان اينكه ما چه ب��ا برجام، چه بدون برجام 
براي صنعت هسته اي كش��ور برنامه داريم، اظهار 
كرد: براي من مهم اس��ت كه هياهوي هسته اي را 
از بين ببريم و توسعه هسته  اي را در همه زمينه  ها 
از جمله چرخه سوخت گسترش دهيم. مهم است 
تأثير انرژي هس��ته  اي را در زندگي مردم و اقتصاد 
ملي وارد كنيم. در دنيا مي  گويند شما غني  سازي 
براي چه مي كنيد؟ خب تهيه برنامه جامع راهبردي 
براي همين است. اينها پاسخ روشني به اين جريان 
انحرافي اس��ت و البته اينكه م��ردم ببينند انرژي 

هسته اي در خدمت پيشرفت و رفاه آنهاست.

  گزارش

فرمان�ده كل ارت�ش در ديدار فرمان�ده ني�روي هوايي ارتش 
پاكس�تان ب�ا اش�اره ب�ه برگ�زاري رزمايش ه�اي مش�ترك 
درياي�ي اي�ران و پاكس�تان اظهار داش�ت: در ح�وزه هوايي 
نيز مي توانيم اين رزمايش هاي مش�ترك را داش�ته باش�يم. 
به گزارش فارس، ژن��رال ظهير احمد بابرس��دهو، فرمانده نيروي 
هوايي ارتش پاكستان و هيئت همراه با حضور در ستاد ارتش با امير 
سرلشكر سيدعبدالرحيم موس��وي، فرمانده كل ارتش جمهوري 

اسامي ايران ديدار و گفت وگو كرد. 
امير سرلشكر موسوي، فرمانده كل ارتش جمهوري اسامي ايران 
در ديدار ژنرال ظهير احمد بابرسدهو، فرمانده نيروي هوايي ارتش 
پاكستان و هيئت همراه، ضمن اظهار تأسف و عرض تسليت حادثه 
سيل اخير پاكس��تان و درگذش��ت تعدادي از مردم اين كشور در 
اين حادثه گفت: احس��اس ما نس��بت به ملت پاكس��تان، فراتر از 
همسايگي و همجواري بوده و يك احساس صميمانه برادري است 

كه ريشه هاي تاريخي و فرهنگي خيلي عميقي دارد. 
وي افزود: امروز)ديروز( هم خوشبختانه هيئت اعزامي نيروي هوايي 
ارتش پاكستان نشست بسيار خوبي را با فرمانده نيروي هوايي ارتش 
جمهوري اسامي ايران داشتند و مواردي كه مطرح شده و موارد 
مورد عاقه طرفين از قبيل بازديدها و م��راودات علمي و فناوري، 

تبادلات آموزشي و رزمايش ها كه ما مي توانيم بيش از اين توسعه 
دهيم، اميدواريم هرچه زودتر تحقق يابد. اكنون در حوزه دريايي 
اين رزمايش هاي مش��ترك وجود دارد كه در ح��وزه هوايي نيز ما 

مي توانيم اين رزمايش هاي مشترك را داشته باشيم. 
فرمانده كل ارتش تأكي��د كرد: از همان زماني ك��ه نيروي هوايي 
در صحنه نبرده��ا وارد ش��ده، تأثير تعيين كنن��ده اي در جنگ و 
بازدارندگي داشته اس��ت. در دوران اخير نيز تأثير نيروي هوايي و 
هوافضا در صحنه نبردها بسيار فزاينده تر و بيشتر شده است به  ويژه 

در حوزه پهپادي. 
وي تصريح كرد: نظام س��لطه تماي��ل ندارد كش��ورهايي مثل ما 
مستقل باشند و پيش��رفت كنند و با انواع ترفندها سعي مي كنند 
ما را به خود وابس��ته نگهدارند از جمله بيش از چهار دهه است كه 
تحريم هاي ظالمانه و غيرقانوني را عليه ملت ايران اعمال كرده اند، 
اما اين تحريم ها كه مي توانس��ت براي هر كشوري تهديدي جدي 
و نابودكننده باش��د، براي ما به فرصت ش��كوفايي تبديل شد و ما 
در حوزه ه��اي مختلف جنگ هاي نوپدي��د و عرصه هاي نوظهور و 
شالوده شكن از جمله هوافضا و پهپاد به توانمندي هاي بسيار خوبي 

دست يافتيم. 
سرلش��كر موس��وي تأكيد كرد: پيش��رفت هاي ما به حدي بوده 

اس��ت كه در همين هفته گذش��ته ارتش جمهوري اسامي ايران 
بزرگ ترين رزمايش پهپادي خ��ود را با اقتدار در پهنه گس��ترده 
كشورمان و آب هاي نيلگون خليج فارس، درياي عمان و اقيانوس 

هند برگزار كرد. 
    تمايل داريم در حوزه هوافضا با ايران همكاري داش�ته 

باشيم
ژنرال ظهير احمد بابر سدهو، فرمانده نيروي هوايي ارتش پاكستان 
نيز در اين ديدار ضمن تشكر از ميزباني شايسته ارتش جمهوري 
اس��امي ايران گفت: همانگونه كه فرموديد احساسي كه بين دو 
ملت ايران و پاكستان وجود دارد، احس��اس برادرانه است و ريشه 
در تاريخ دارد. ممكن اس��ت دولتمردان و سياستمداران به دليل 
شرايط سياسي و ژئوپلتيكي تصميم هاي متفاوتي را اتخاذ كنند، 
اما آنچه مهم است اينكه مردمان دو كشور حس خيلي نزديكي به 

يكديگر دارند. 
وي افزود: ما در شرايط فعلي كه شاهد نبردهاي پيچيده و نوپديد 
هستيم، نياز داريم نيروهاي مسلح دو كشور به  ويژه نيروي هوايي 
ارتش ايران و پاكستان به هم نزديك تر ش��وند و ما اين آمادگي را 
داريم در حوزه تبادل دانشجوي نظامي و در ساير حوزه هاي علمي 

و فناوري سطح تبادلات را ارتقا دهيم.

فرمانده كل ارتش در ديدار فرمانده نيروي هوايي ارتش پاكستان: 

مي توانيم رزمايش هوايي مشترك با پاكستان برگزار كنيم

دفاعی


